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verbrandingsinstalla-
ties moet gaan bouwen.

Hier wreekt zich ook
de Nederlandse blik.
Voor het tegengaan
van klimaatverande-
ring is van belang dat
afval niet gestort maar
verbrand wordt (na op-
timalisatie van
preventie en
recycling).
Ook de ko-
mende ja-
ren wordt
er op Eu-
ropese
schaal
een
groot te-
kort aan
verbran-
dingsca-
paciteit
verwacht,
zelfs meer
dan vijf keer
de totale
Nederland-
se capaci-

T
oen ik 28 jaar geleden
begon met het onder-
zoeken van de afval-
markt, was het pro-
bleem dat er te veel af-

val gestort werd en er te weinig
geïnvesteerd werd in het benut-
ten van de energie die in rest-
stromen zit. Miljarden zijn toen
gestoken in het uitbreiden van
de afvalverbrandingscapaciteit.
Met succes is die toen meer dan
verdubbeld. Er wordt nu jaar-
lijks veel elektriciteit en warmte
geproduceerd die benut wordt
door huishoudens en bedrijven.
Er waren wel een stortverbod en
een stortbelasting voor nodig
om zover te komen.

Daarna is de discussie steeds
meer gegaan over preventie en
recycling. En dat is goed, want
om onze economie circulair te
maken, moet op dit vlak nog
veel gebeuren. Zoveel dat we dat
met Nederlandse secundaire
grondstoffen (afvalplastic, ge-
bruikte batterijen, oud papier,
etc.) niet redden. Import van
buitenlandse grondstoffen zal
nodig zijn. Het punt is alleen dat
deze grondstoffen bewerkt
moeten worden voordat ze toe-
gepast kunnen worden in pro-
ductieprocessen.

Hogere kosten
Bij die bewerking komen rest-

stromen vrij waar je niet iets an-
ders mee kunt dan verbranden
en de hitte gebruiken voor de in-
dustrie, woningen of het opwek-
ken van elektriciteit. Dan is het
wel zaak dat ons land voor een
gelijk speelveld zorgt met ande-

Afvalverbranding kun je
niet zomaar inperken

OPINIE Prof. dr. Elbert Dijkgraaf

„Recyclen leidt gek ge-
noeg eerder tot meer
reststromen. Als we niet
zorgen dat er voldoende
verbrandingscapaciteit
blijft of als afvalverbran-
ding onbetaalbaar wordt,
dreigt er toch weer meer
afval te worden gestort.
En dat wil niemand”, stelt
Dijkgraaf.

Optimisten geloven dat de kringloop-
economie leidt tot minder afval, en
dat er dus minder afval verbrand
hoeft te worden. Elbert Dijkgraaf

hoopt dat de Tweede Kamer, die de-
ze donderdag erover debatteert met

de nieuwe minister van Klimaat en
Energie, daar niet in meegaat.

re landen. Extra Nederlandse
heffingen op Europees beleid
zoals de importheffing, maken
de import van secundaire
grondstoffen duurder en dus
moeilijker. Ook de voorgeno-
men heffing op de C02-uitstoot
van afvalenergiecentrales werkt
averechts. Deze extra nationale
heffing leidt tot hogere kosten
voor bedrijven en gemeenten en
uiteindelijk dus burgers om van
hun restafval af te komen.

Intact laten
Optimisten gebruiken de stij-

gende trend van preventie en
recycling om nu al om te pleiten
voor afbouw van de afvalver-
brandingscapaciteit. Die zou
immers overbodig worden. En
misschien krijgen ze ooit gelijk.
Het punt is alleen dat we dat nog
niet weten. Daarom kun je de
bestaande capaciteit beter in-
tact laten totdat je zeker weet
dat je die niet meer nodig hebt.
Anders loop je het risico dat het
afval alsnog naar de stortplaats
moet of dat je nieuwe dure afval-

teit. Nederlandse capaciteit af-
bouwen betekent dan in het
buitenland meer storten en dus
meer broeikasgassen en een nog
warmere aarde.

Investeringsbeslissingen
Daar komt bij dat afvalver-

brandingsinstallaties voor be-
langrijke investeringsbeslissin-
gen staan om de milieu-impact
te verkleinen, bijvoorbeeld door
betere benutting van de warmte
en ondergrondse opslag van
CO2. Als sluiting dreigt zal niet

geïnvesteerd worden en zul-
len CO2-doelen niet haalbaar
blijken.

Er zijn kortom veel rede-
nen om de afvalverbran-
dingscapaciteit niet af te
bouwen en dus ook niet

zwaarder te belasten met aan-
gescherpte CO2-heffingen

of verhoogde ver-
brandingsbelas-
tingen, juist als je
de kringloopeco-
nomie dichter-
bij wil brengen.
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’Wil jij naar het WK sauna op-
gieten gaan voor een verhaal?”
Collega Mila Emmer van

Nieuwsregie zag er een stomend ver-
haal in en ja, als je dagdienst hebt, weet
je nou eenmaal dat de verzoeken zeer
uiteenlopend kunnen zijn. 

Om 12.00 uur zou het zelfs ’super-
spannend’ worden op dat WK, hield
woordvoerder Lianda van Thermen
Bussloo voor. De Nederlandse deelne-
mers Jareth en Lukasz zouden dan
optreden. Honderden saunagangers
keken daar naar uit, want in die kleine
wereld zijn dat grote namen. 

Maar goed, ik – behoorlijk preuts –
dacht vooral aan één ding: IN. DE. SAU-
NA.

De gedachtes buitelden onderweg
over elkaar. Hé, het is geen oorlogsver-
slaggeving. Of een olympische finale.
Het is gewoon een verhaal van een grap-
pig evenement, waar alleen een hele
kleine niche, namelijk de saunabran-
che, kritisch naar zal kijken. 

Zelfs hier geldt het journalistiek ada-
gium: een verhaal wordt er altijd beter
van als je er zelf bij bent. Dus nee, je
gaat niet buiten voor de tv staan, maar
je gaat het ervaren. 

Terwijl collega’s in hun gebruikelijke
kloffies van spijkerbroeken en T-shirts
vragen stelden aan de begeleiders,
stond ik op slippers en in een badjas.
Feitelijk in mijn blote kont. Die gelukkig
nog niemand had gezien. 

Maar het werd 12.00 uur en terwijl
Jareth en Lukasz als mallen aan het
zwaaien waren in de sauna, zat ik daar

in Eva’s kostuum mijn werk te doen.
Naast mij de fotograaf van De Telegraaf,
die ook net deed alsof het de normaal-
ste zaak van de wereld was. De camera’s
zouden helaas de komende hitte van de
opgietsessie niet aankunnen, kreeg hij
te horen, waardoor hij toch voor zijn
materiaal koos en vertrok. Iemand in
die sauna slaakte op dat moment een
grote zucht van verlichting. En het
waren niet de andere tweehonderd
saunagangers, die rondom mij zaten. 

Lang verhaal kort: het optreden was
inderdaad een spektakel. Met ópzwe-
pende muziek, vuur, water, geuren en
heel, heel veel hitte. Er zwiepten hand-
doeken langs mijn lijf en dan werd het
nog wat heter. Ik zweette als een buffel.
Dat heette dan werk. Geen pen in de
buurt, mijn telefoon lag buiten en maar
onthouden wat je ziet. Een handdoek
die werd gegooid, belandde op het
hoofd van de ander. Kijk, dat soort din-
gen vergeet je nooit meer. 

Het was zo indrukwekkend, dat me-
nig naakte saunaganger na afloop hard
juichend opsprong. Het was zo enerve-
rend geweest, dat ik ook, vol enthou-
siasme, tientallen vragen op Lianda
afvuurde. En ondertussen, de antwoor-
den inhalerend, een koude douche
samen met haar pakte.

Het besef van mijn naaktheid kwam
eigenlijk pas weer toen ik de fotograaf
zag. Ik had gelukkig een handdoekje
voorgeslagen. Lianda reageerde nuch-
ter: „Heel normaal voor ons om je colle-
ga’s naakt te zien. Wij denken er niet
eens bij na.” 

Zover ben ik duidelijk nog niet.

In Eva’s kostuum

Zat ik daar naakt
mijn werk te doen
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